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EDITORIAL

Právě se vám dostává do rukou podzimní 
číslo Ochozského zpravodaje. Protože letošní 
podzim byl v Ochozi nabitý mnoha význam-
nými událostmi, patří také toto číslo spíše  
k těm obsáhlejším. Jeho hlavním tématem 
jsou mimo jiné tradiční Svatováclavské hody, 
které byly letos spojeny s představením nově 
zrekonstruovaných ochozských krojů. Mož-
ná že vám to v dnešní informacemi zahlcené 
době nepřipadne být zase až tak významná 
událost, ale podle mého názoru je úspěšná 
obnova místních krojů skutečně historickým 
počinem. Vedle znaku a praporu jsme se do-
čkali dalšího symbolu naší vesnice. Doufám, 
že nové kroje poslouží k reprezentaci obce 
jak přímo v Ochozi, tak i v okolí a v budouc-
nu třeba i v zahraničí. Doufám také, že poří-
zení nových krásných krojů probudilo aspoň 
v některých obyvatelích Ochoze trochu zdra-
vého lokálního patriotismu, kterého je právě 
v dnešní stále více globalizované a individu-
alistické společnosti třeba jako soli.
Možná právě úspěšně zorganizované akce, 
jako je kromě hodů třeba také zahrádkářská 
výstava nebo nové představení divadelního 
spolku probudí v některých spoluobčanech 
zájem o dění v obci, který je bohužel zatím 
stále vlastní pouze omezené skupině Ocho-
záků. V tomto čísle se dočtete, že se hleda-
jí noví knihovníci a knihovnice do místní 
knihovny a také redakce Ochozského zpra-
vodaje hledá další spolupracovníky, kteří by 
měli zájem podílet se na obsahu a na úpravě 
tohoto čtvrtletníku. Snad jste i vy v poslední 
době uvažovali o tom, že byste rádi nějakým 
způsobem pomohli s rozvojem kulturního 
života v Ochozi. Pokud ano, neváhejte nás 
kontaktovat na naší e-mailové adrese uvede-
né v tiráži.

Ondřej Mlejnek, šéfredaktor
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Slovo starosty

Vážení občané,
máme za sebou teplejší část roku, den se již 
krátí a noc prodlužuje. Nastává čas podzim-
ních plískanic a zima na sebe nenechá dlou-
ho čekat. Je před námi roční období, které je 
pro domácnosti energeticky nejnáročnější. 
Někteří majitelé nemovitostí využili nabíd-
ky firmy B4F vybrat pro domácnost doda-
vatele elektřiny a plynu formou elektronické 
aukce. Celá tato akce byla zastřešena obec-
ním úřadem. Příští rok ukáže, kolik úspor 
jednotlivým domácnostem elektronická 
aukce přinesla.
Do první třídy naší ZŠ se letos dostavilo 
šestnáct dětí. Je to zatím největší počet dětí 
docházejících do první třídy, který jsem 
na zahájení školního roku za obec přivítal. 
Provedenou výměnou oken o prázdninách  
v celé budově školy se interiér školy stal 
útulnějším. Dětem se tak zlepšilo prostředí, 
ve kterém pobývají třetinu dne. Věřím, že se 
výměna oken projeví i na spotřebě plynu. 
Zastupitelstvo obce uvolnilo z rozpočtu 110 
000 Kč na zakoupení herního prvku, který 
byl umístěn na zahradu MŠ. Záměrem obce 
je postupně vybavit zahradu MŠ dalšími 
herními prvky.
V  srpnu a září pokračovala jednání výrob-
ního výboru stavby rekonstrukce silnice Na 
Pastýřkách. Na několika místních šetřeních, 
přímo na úseku plánované stavby, jsme  
s projektanty řešili přípojky domů dešťové 
kanalizace, umístění uličních vpustí v kraj-
nici vozovky, zálivy autobusových zastávek 
a další problémy, které by mohly se stavbou 
nastat. Dokumentace pro vydání stavebního 
povolení by měla být v nejbližších dnech 
doručena na stavební úřad. Předpokláda-
ný termín výstavby se očekává ve stavební 
sezoně 2014 a podle odhadu projektantů je 

možné celý investiční záměr dokončit do 
šesti měsíců. Věřím, že celá naplánovaná 
akce bude zahájena a dokončena v příštím 
roce a že ji výsledky říjnových parlament-
ních voleb nijak neovlivní.
Letošní Svatováclavské hody byly širokou 
veřejností očekávány s velkým napětím, jak 
budou vypadat nové ochozské kroje. Někteří 
zlí jazykové již dopředu tvrdili, že kroje ne-
budou pěkné a že naše ochozská chasa měla 
zůstat u krojů kyjovských. Každý z nás se 
mohl o hodech přesvědčit o tom, jak zrekon-
struované původní ochozské kroje vypadají 
a zda měli zlí jazykové pravdu. Musím touto 
cestou poděkovat členům ochozské chasy za 
vynaložené úsilí a čas, který strávili na pří-
pravě a tvorbě krojů. Tradiční svatováclav-
ské hody mají nyní jiný ráz. Jsem opravdu 
pyšný na všechny ty mladé lidi, s jakým nad-
šením a odhodláním se jim podařilo letošní 
hody připravit a zorganizovat. Vím, že ješ-
tě není konec roku a pár kulturních akcí se  
v naší obci uskuteční, ale hodnotím Svato-
václavské hody, jako letošní nejvydařenější 
kulturní akci uspořádanou v obci.
Na přelomu září a října byly opraveny  
a předlážděny části chodníků s největší ne-
rovností. Převážně se jednalo o místa naru-
šená domovními přípojkami. Ještě v letoš-
ním roce budou do uličky mezi hasičkou  
a bývalým Svazarmem postaveny tři sloupy 
s veřejným osvětlením.
Nedávno mě navštívily naše dlouholeté 
knihovnice paní Prümerová s paní Pet-
lachovou a oznámily mi, že chtějí práci  
v naší knihovně v létě příštího roku ukon-
čit. Pokud, by měl někdo z občanů o práci 
v knihovně zájem, může kontaktovat naše 
milé knihovnice nebo přímo mne.

Vlastimil Čoupek, starosta obce
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Pálení listí a trávy v zahradách

Jako každý rok na jaře i na podzim se prá-
vem ozve několik našich občanů se stížnos-
tí na pálení trávy ve svém blízkém okolí. 
Touto problematikou se zabývala již minulá 
zastupitelstva a nikdy nedošla k jednoznač-
nému závěru, zda vydat obecní vyhlášku  
s určením dnů, kdy se může pálit.
Pálení listí, klestu a shrabané trávy není 
zákonem výslovně zakázáno. Ovšem i na 
pálení listí na zahradě platí určitá pravidla  
a omezení, které stanovuje zákon.
Pro podnikající fyzické a právnické osoby 
platí, že musí plánované pálení rostlinných 
zbytků ohlásit příslušnému operačnímu 
středisku HZS (hasičského záchranného 
sboru) v kraji. Při ohlašování musí uvést 
datum a místo pálení, zodpovědnou oso-
bu, přibližnou dobu pálení a kontakt. Po-
vinnost ohlášení pálení pro řadové občany 
není zákonem stanovena, při pálení většího 
množství zbytků se však doporučuje. Oheň 
se nesmí zakládat na místech se vzrostlým 
porostem, loukách a strništích.
Pokud rostlinné materiály (zvláště listí) spá-
líme, energie, která je v nich obsažena, nám 
k ničemu neposlouží (jen ohřeje vzduch). 
Na přírodní zahradě je lepší rostlinné ma-
teriály využít do kompostu, díky němuž 

získáme kvalitní hnojivo do záhonů. Pokud 
máme možnost, větve štěpkujeme a přidá-
váme do kompostu také. Listí je možné po-
nechávat i pod stromy (případně ho shrabat 
ke kmeni), kde se z něho uvolňují živiny  
a vrací se zpět do půdy.
V otevřeném ohništi lze spalovat jen suché 
rostlinné materiály neznečištěné chemic-
kými látkami. Rostlinným materiálem se 
rozumí biologicky rozložitelný materiál ze 
zahrad, sadů, parků a ostatních pozemků. 
Jedná se zejména o tyto druhy materiálů: 
tráva, seno, sláma, listí, jehličí, piliny, koře-
ny a stonky bylin, květenství a plody bylin 
a dřevin, kůra (nepřirostlá). Podle stanovis-
ka Ústavního soudu Pl.ÚS 46/06 se jedná  
o všechny části rostlin od nejnižších rostlin 
po vyšší rostliny (tj. i stromy).
Apeluji na občany, kteří musí pálit a opravdu 
nejsou schopni najít vhodnější způsob likvi-
dace (kompostování, odvoz do lesa apod.), 
aby tak činili aspoň ve dnech s vyšším tla-
kem, aby se kouř z ohniště neplazil půl dne 
po celé obci a hlavně, aby pálili rostlinný 
materiál proschlý. Je opravdu nepříjemné, 
když vám od sousedů dýmající zelená tráva 
kouří celý den a noc přímo do oken.

Vlastimil Čoupek, starosta obce

Ve dnech 25. - 26. října 2013 proběhly volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu České 
republiky. Ochozský zpravodaj přináší výsledky těchto voleb v naší obci.

Počet voličů v seznamu: 1060 
Vydané obálky: 704 
Volební účast: 66,42%   
Počet platných hlasů: 699

Výsledky voleb do Poslanecké sněmovny v Ochozi u Brna
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1. Česká strana sociálně demokratická: 140 hlasů, 20,02 %
2. ANO 2011: 117 hlasů, 16,73 %
3. TOP 09: 97 hlasů, 13,87 %
4. Komunistická strana Čech a Moravy: 89 hlasů, 12,73 %
5. Křesťanská a demokratická unie – Československá strana lidová: 82 hlasů, 11,73 %
6. Úsvit přímé demokracie Tomia Okamury: 60 hlasů, 8,58 %
7. Občanská demokratická strana: 58 hlasů, 8,29 %
8. Česká pirátská strana: 18 hlasů, 2,57 %
9. Strana svobodných občanů: 14 hlasů, 2 %
10. Strana zelených: 12 hlasů, 1,71 %
11. Strana Práv Občanu ZEMANOVCI: 3 hlasy, 0,42 %
12. Dělnická strana sociální spravedlnosti: 3 hlasy, 0,42 %
13. HLAVU VZHŮRU – Volební blok: 3 hlasy, 0,42 %
14. Suverenita- Strana zdravého rozumu: 2 hlasy, 0,28 %
15. Strana soukromníků ČR: 1 hlas, 0,14 %

redakce

Výpisky nejsou oficiální informační zdroj, 
jsou redakčně upraveným textem, vybra-
ným z oficiálních zápisů – výběr je individu-
ální, autorský. Zastupitelstvo obce za násle-
dující obsah nenese žádnou zodpovědnost. 
Plná verze zápisů je k dispozici na webových 
stránkách obce.

9. zasedání, 1. 7. 2013
- Zastupitelé schválili, aby jediným krité-
riem výběrového řízení na zhotovitele stav-
by „rekonstrukce a nástavba fotbalových  
kabin“ byla nejnižší cena.
- Bylo schváleno zakoupení vysoušeče do 
obecní knihovny v ceně 7 729 Kč.
Po neopravitelném selhání počítače na OÚ 
byl zakoupen notebook včetně příslušenství 
za 20 345 Kč.
- Byla objednána herní sestava do zahra-

Výtah ze zápisů zasedání zastupitelstva

dy MŠ za 80 900 Kč s montáží za téměř  
12 000 Kč. Dále bude instalováno houpad-
lo na pružině za 6 400 Kč (plus 1000 Kč za 
montáž), které bude zaplaceno za peníze ro-
dičů dětí navštěvujících MŠ a sponzorů.
- Červnová kontrola z finančního úřadu 
provedla přezkoumání hospodaření za roky 
2009, 2010 a 2011. Doporučila vydat nové 
směrnice k účetnictví a pověřit starostu pro-
váděním rozpočtových opatření, která musí 
předcházet platbám.
- Firma Flora servis dodala dřevěné oplo-
cení v ceně 5 929 Kč. To bude vyměněno na 
dětském hřišti na Zákazanci.
- Po červnových deštích se ukázalo, že je 
nutné udělat revizi a opravu výtlakových ša-
chet splaškové kanalizace.
- Byl nainstalován nový zpomalovací re-
tardér u budovy Svazarmu v ceně 14 229 Kč.
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- Obec přispěla částkou 5 000 Kč na oslavu 
výročí šedesáti let TJ Ochoz.
- Zastupitelstvo schválilo opravu komu-
nikace do chatové oblasti v Kaničkách  
v ceně 380 tisíc Kč, které uhradí majitelé 
chat. Obec se bude podílet na opravě mostku 
a zajistí posekání trávy podél komunikace.

10. zasedání, 22. 7. 2013
- Byla uzavřena smlouva s firmou Revenge 
o provozování kontejnerů na použitý textil, 
obuv a hračky, které jsou naproti obchodu.
- Za výměnu oken a dveří v budově školy 
obec zaplatila 572 859 Kč firmě Oknostyl 
group.
- Obec Ochoz u Brna uhradí obci Kanice 
fakturu na 107 435 Kč za neinvestiční nákla-
dy z roku 2012 za žáky s trvalým pobytem  
v Ochozi, kteří navštěvují školu v Kanicích.
- Byly vypracovány a schváleny nové směr-
nice pro práci na OÚ, a to směrnice o ces-
tovních náhradách, o systému vnitřní kont-
roly a kontroly příspěvkových organizací a o 
podpisových vzorech. Platnosti nabyly tyto 
směrnice dne 22. 7. 2013.

11. zasedání, 13. 8. 2013
- Na začátku srpna byla na zahradě MŠ na-
instalována objednaná herní sestava a hou-
padlo na pružině.
- Dne 29. 7. 2013 se uskutečnilo výběro-
vé řízení na dodavatele dvou kusů čisticích 
strojů pro spolek obcí Časnýř. Byly doruče-
ny dvě nabídky: od firmy Haiteco CZ s ce-
nou 3 327 500 Kč a od firmy Garden Stu-
dio s cenou 2 675 087 Kč. Haiteco CZ bylo  
z důvodů nesplnění kvalifikačních podmí-
nek z výběrového řízení vyloučeno. Pro-
ti tomuto rozhodnutí se ale odvolalo, což 
zdrží uzavření smlouvy s firmou Garden 
Studio, se kterou Valná hromada spolku 
obcí Časnýř doporučila smlouvu podepsat.

- Dne 4. 8. evakuovali z důvodu bouřky 
ochozští a kaničtí hasiči dětský tábor v údolí 
Říčky. Děti přečkaly noc na Orlovně a ráno 
se vrátily zpět do tábora.
- V budově MŠ bude vyměněno šest kusů 
záchodových mís, které jsou zaneseny vod-
ním kamenem a nesplachují.
- Faktura za tisk minulého čísla Ochozské-
ho zpravodaje činila 7 569 Kč.

12. zasedání, 2. 9. 2013
- Na účet obce byla zaslána neinvestiční do-
tace z rozpočtu Jihomoravského kraje ve výši 
200 000 Kč na výměnu oken v budově ZŠ.
- V budově MŠ byly provedeny udržovací 
instalatérské práce a výměna šesti dětských 
záchodových mís.
- Na zahájení školního roku bylo v základ-
ní škole přivítáno sedmnáct prvňáčků.

13. zasedání, 23. 9. 2013
- Zastupitelstvo vydalo kladné vyjádře-
ní ke konceptu projektové dokumentace 
na akci II/373 Ochoz-průtah 1. a 2. etapa  
a uvedlo připomínky ke konstrukci vjezdů.
- Dojde k podepsání kupní smlouvy na 
dodávku čisticí techniky – zametacího  
stroje.
- Zastupitelstvo uvažuje o nových posky-
tovatelích služeb s energiemi a navrhuje vy-
povědět stávající smlouvy na dodávky plynu 
a elektrické energie od společností RWE, 
E.ON a Optimum Energy.
- Zastupitelstvo obce souhlasí s předlože-
nými variantami rodinných domů v trati 
Pod Skalkou, a to za podmínky dodrže-
ní maximálního počtu dvanácti řadových 
domů a čtyř dvojdomů, což je schváleno Re-
gulačním plánem výstavby.
- Zastupitelstvo souhlasilo s uhrazením 
příspěvku na financování systému IDS JMK 
na rok 2014 ve výši 64 750 Kč.
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- Faktura za projektovou dokumentaci na 
opravu příjezdu ke hřbitovu zpracovanou 
panem Zezulou činí 18 150 Kč.
- Byly zahájeny práce na opravách chodní-
ků firmou stavitelství Frydrýšek.

- Zastupitelstvo schválilo uzavření smlouvy 
s firmou Alis, spol s.r.o., o poskytnutí práv  
k užívání softwaru pro účetnictví, mzdy, evi-
denci obyvatel a registraci poplatků.

-gh-

Loňské hody nastavily pomyslnou laťku 
hodně vysoko, jen to počasí tehdy moc ne-
vyšlo. Letos jsme se naštěstí sluníčka dočkali 
a na konec září bylo až překvapivě hezky. 
Ještě aby ne, čekala nás velká paráda - první 
hody v nově zrekonstruovaných ochozských 
krojích a jejich vůbec první představení. Ob-
léklo je celkem patnáct párů a dva sklepníci 
a mohli jsme tak ukázat podobu místního 
kroje přibližně z konce devatenáctého sto-
letí. Jejich výroba stála mnoho úsilí, trvala 
téměř rok a příprava návrhu ještě podstatně 
déle.

Svatováclavské hody v nových krojích

Termín hodů vyšel krásně, konaly se přesně 
v den svátku svatého Václava, podle něhož 
jsou pojmenovány, tedy 28. září. Ráno kluci 
tradičně zvali na hody a roznášeli rozmarý-
ny, zatímco holky se sešly na Sokolovně, kde 
začalo oblékání. Nikdo nevěděl, jak dlou-
ho to bude trvat. Na patnáct krojovaných 
děvčat jsme měli na pomoc dva zkušené 
pomocníky z Líšně, Jiřího Hemelíka a Josefa 
Trávníčka a také několik příbuzných a zná-
mých. Díky nim jsme byly oblečené až pře-
kvapivě rychle a už jsme se nemohly dočkat 
odpoledne, až to všechno vypukne.

Před začátkem průvodu po-
světil pan farář nové kroje  
a požehnal celé Ochozské cha-
se, která tyto hody připravila. 
Potom už jsme všichni společ-
ně vyšli od Orlovny a vydali se 
ke čtyřem stárkám. Abychom 
mohli pestrobarevné dívčí 
kroje náležitě předvést, užili 
si celý den a neobcházeli do 
večera, nebylo letos „vyvádě-
ní“ všech krojovaných děvčat 
z domu. Průvod se zastavoval 
pouze u čtyř stárek, jak tomu 
bývalo v Ochozi i okolí dříve. 
Stárci se od zbytku krojova-
né chasy odlišovali kytkou na 
klobouku a večer stárkovskou 
zástěrou, stárky měly navíc Hodový průvod Na Pile
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vonici ve výstřihu kordulky. Nechybělo ani 
tancování na křižovatkách, předvedení nově 
nacvičených tanců před budovou obecního 
úřadu a tanečky dětí u Orlovny. 
A co bylo nové pro nás, krojované? Kroje 
nám byly ušité na míru, takže i přes mnohé 
návštěvy švadlen jsme se nakonec nemuseli 
potýkat s upravováním kordulky na posled-
ní chvíli, příliš dlouhou sukní nebo třeba 
velkými kalhotami, což se při půjčování ky-
jovských krojů den před hody často stávalo. 
Holky mají navíc na míru i kotníčkové boty 
a na hlavě uvázaný červený tištěný šátek. 
Celkově byl díky tomu kroj pohodlnější, než 
ten kyjovský.
Barvu taftové sukně i kordulky jsme si ka-
ždá mohla vybrat z nabízených variant. Na 
slunci pak látky měnily v odlescích odstíny 
a průvod byl snad pestřejší než dřív, pro-
tože kyjovské kroje byly všechny stejné, ač 
krásné. Někomu se mohou více líbit jejich 
kratší sukně a celkově zdobnější vzhled, o to 
ale přece nejde, přitažlivé a líbivé jsou i kro-
je nové. I přes počáteční pochybnosti jsme 
si je všechny oblíbily. Snad jen v určitých 
chvílích měla dlouhá sukně s naškrobenými 

spodnicemi nevýhodu. Kluci s neohebnými 
sukněmi nebo jinými nepohodlnostmi bo-
jovat nemuseli.  Červená vesta, bílá košile, 
béžové kalhoty, holínky, pásek a kulatý klo-
bouk s širokou krempou jsou pohodlné na 
nošení a elegantní na pohled.
Před večerní zábavou jsme se ze sváteční 
varianty krojů převlékli do té večerní, polo-
sváteční a taneční, ve které plánujeme vyrá-
žet i přes pole do jiných vesnic. Proto se jí 
někdy říká přespolní. Kluci vyměnili béžové 
kalhoty za černé městského střihu a doplnili 
vyšívané šle, které barevně ladí ke kroji dí-
vek. Holky ubraly jednu spodničku, pone-
chaly si bílé silonky a vyměnily barevnou 
taftovou sukni za bílou tištěnou plátěnou 
sukni zvanou také mušelínka. Na ni přišla 
taftová zástěra v barvě sukně z denního 
kroje. Díky těmto obměnám to vypadá, že 
máme k dispozici dvě různé varianty kroje, 
přitom jednodušší varianta také není tak 
náročná na čištění.
Po celý den i na večerní zábavě doprovázelo 
stárky a chasu kromě kapely velké množství 
lidí. Snad byla neobvykle hojná návštěva 
způsobena novými kroji nebo i pěkným 

počasím. Jsme za 
to velice rádi, ta-
ková podpora je 
n e n a h r a d i te l n á . 
Další roky už kroje 
úplně nové a neo-
koukané nebudou, 
přesto doufáme, že 
se setkáme se stejně 
velkým a příjem-
ným obecenstvem, 
obzvláště proto, že 
i příště bude také 
určitě něco nového. 
Těšíme se už teď.

-gh-Pastýřský tanec hajduk v podání chlapecké části chasy
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Novinky ze skautského oddílu

Školní rok už je v plném proudu a skautská 
činnost jakbysmet. Podzim je ve znamení 
akcí zejména pro ty starší z nás, tedy pro 
skauty a skautky. Ti za sebou mají již desá-
tý ročník akční hry Špioni, která se konala 
v pátek 18. října, a čeká je středisková hra 
Lesní lidé, pomoc při organizaci halloween-
ského průvodu, filmový večer a mnohé další 
akce.
Školní rok 2013/2014 je pro skautskou orga-
nizaci důležitý také tím, že se konají junácké 
sněmy, zejména pak sněm valný, celorepub-
likový. Ten bude mít za úkol rozhodnout  
o podstatných změnách, které naší organi-
zaci přinese od 1. ledna 2014 platný nový 
Občanský zákoník. Mimo jiné se bude jed-
nat např. o změnu názvu naší organizace, 
která doposud nese název „Junák – svaz 
skautů a skautek ČR“ a v současné době fun-
guje jako občanské sdružení. Podle nového 
zákoníku bude muset název nově obsahovat 
slovo „spolek“ nebo „zapsaný spolek“. S tím 
by nebyl až takový problém, postačila by 
zkratka na konci názvu dosavadního. Ov-
šem zákoník se nově dívá na slovo „svaz“. 
Svazem se bude nyní rozumět spolek, který 
sdružuje více spolků, a tím pádem ho Junák, 

jako spolek svébytný, nesmí v názvu použít. 
A tak se vedou diskuse o tom, jak se máme 
nově přejmenovat, postačí-li slovo skaut, 
vzdáme-li se historického názvu Junák apod. 
Na první pohled by se mohlo zdát, že se jed-
ná o problém čistě administrativní, který 
lze jednoduše vyřešit, odhlasovat. Z hledis-
ka historie organizace, junácké symboliky, 
zvyklostí, vnímání dosavadního názvu atd. 
to zas tak jednoduché není. Za sebou máme 
diskusi na sněmu okresním, čeká nás sněm 
krajský a konečně i sněm valný. A tak jen 
doufám, že v březnu podaří změnu vyřešit 
co nejhladším způsobem. Za naše středisko 
budou na valném sněmu přítomni i delegáti 
z Ochoze. Pokud by někoho zajímalo, jaký-
mi dalšími problémy se bude sněm zabývat, 
je možné navštívit stránky www.krizovatka.
skaut.cz a vyhledat odkaz „Valný sněm Juná-
ka 2014 – Témata předsněmovní diskuse“.
Mimo věci týkající se celé skautské organi-
zace však máme připraven i vlastní oddílový 
program, na který se těší všechny družiny, 
a o kterém budeme opět zavčas informovat.
Všechny čtenáře podzimního čísla Ochoz-
ského zpravodaje zdraví

Tomáš Kozel, vůdce oddílu Šošoni

I v letošním roce uspořádal Český zahrád-
kářský svaz v Ochozi u Brna výstavu ovoce, 
zeleniny a rukodělných prací, která se kona-
la 5. a 6. října 2013 na Orlovně.
Tato výstava byla již druhým rokem spojena 
s výstavou starých fotografií ze života obce, 
která byla uspořádána pod záštitou starosty 
obce Vlastimila Čoupka. S touto výstavou 

Výstava ovoce, zeleniny a rukodělných prací

bychom chtěli i v budoucnu pokračovat, 
neboť váš zájem o obrázky naší obce z pří-
tomnosti i z dob dávno minulých je velký. 
Pokud máte doma zajímavé historické foto-
grafie, prosíme o jejich zapůjčení. Obrázky 
s vaším svolením naskenujeme a obratem 
vaše originály vrátíme.
Výstava proběhla v příjemné atmosféře  
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Výstava ovoce, zeleniny a rukodělných prací

i díky vystoupení skupiny Pohoda, která se  
o pohodu opravdu postarala.
Český zahrádkářský svaz v Ochozi u Brna 
děkuje všem za vypůjčené výpěstky a ru-
kodělné výrobky a tím i za zdařilou výstavu. 
Mnozí byli překvapeni, co vše se na zahrád-
kách urodilo a jaké máme šikovné spolu-
-občany.

Jana Janková, ČZS

Hra o jablko

Ten život, co je součástí Stvoření světa, se zdá 
být velmi zajímavý. Rozhodně to není hříč-
ka, jakou se Šéf chce jen rozptýlit. Že se život 
nakonec vždycky nějak zvrtne, s tím ani On 
sám dopředu nepočítá. Nebo snad ano? Je to 
Jeho záměr? Nebo si jen z nudy experimentu-
je s fyzikou, chemií a biologií? Každopádně 
Šéf dává životu šanci. Že jsme tím, čím jsme, 
je ale, zdá se, už jen naše vina…
První listopadový den se na Orlovně ko-
nala premiéra nové hry nastudované členy 
ochozského divadelního spolku s názvem 
Hra o jablko. Se stejnojmenným filmem 
Věry Chytilové toho příliš 
společného neměla. Jed-
nalo se o konverzační ko-
medii, ve které jsou řešeny 
aktuální i letité problémy 
na pozadí biblického pří-
běhu o stvoření člověka  
a vyhnání Adama a Evy  
z ráje. Andělé jsou v této 
hře zobrazeni jako mo-
derní manažerky použí-
vající nejnovější techniku 
a business slovník k ana-
lyzování kladů i záporů 

ženské a mužské povahy. Ve druhé části 
hry se děj přesouvá do domácnosti Ada-
ma a Evy. Na příkladu rodiny prvních 
lidí jsou opět řešeny vztahy mezi muži  
a ženami nejprve v období krátce po svatbě 
a poté po několika letech manželství. V po-
sledním dějství se na scéně objevuje ďábel  
v podobě bezdomovce hlídajícího si svoji la-
vičku, psa a také obligátní strom se zapově-
zeným ovocem. O tom, jestli Eva neodolala 
jeho nabídce a ochutnala zakázané jablko, 
nebo jestli vše tentokrát dopadlo jinak, než 
nás zpravuje biblický příběh, jste se mohli 

Adam a Eva v podání Jany a Standy Jankových
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přesvědčit na vlastní oči na premiéře Hry  
o jablko, případně budete mít ještě možnost 
na některé z repríz.
Nové představení se nejen žánrově výraz-
ně liší od v minulosti ochozským spolkem 
nastudovaných her včetně posledního Sa-
turnina. Výprava i rekvizity jsou tentokrát 
omezeny na minimum a hrané scény dopl-
ňují videoklipy promítané na plátno na je-
višti. Na počátku stál scénář z pera Narcisy 

Čoupkové, který se na každé zkoušce díky 
improvizaci herců spontánně měnil až do 
aktuální, ne nutně konečné, podoby. V ro-
lích andělských manažerek se objevily Jana 
Švábová, Zdenka Křížová a Narcisa Čoup-
ková, členy první rodiny zpodobnili Jana  
a Standa Jankovi a role Lucifera skvěle sedla 
Leoši Kmeťovi.

-om-

Ochozská chasa po hodech

Činnost ochozské chasy po hodech neu-
tichla. Ba právě naopak. Podle podmínek 
stanovených v grantu, ze kterého byla re-
konstrukce ochozských krojů podpořena, je 
povinností chasy představit nové kroje také 
na několika akcích mimo Ochoz. To ovšem 
nebyl jediný důvod, proč jsme se vypravili 
předvést naše kroje a tance také přes pole. 
Již týden po hodech, 5. října se v Brně – 
Černovicích konal seminář „Brněnsko tančí  
a zpívá“ organizovaný stejnojmenných ob-

čanským sdružením, kterého jsme se zú-
častnili. Dopolední blok, který vedla cho-
reografka Jitka Šafaříková, byl věnován 
nácviku tanců z oblasti Brněnska a cho-
reografii lidových tanců obecně. V rámci 
odpoledního bloku byly účastníkům semi-
náře předvedeny nové rekonstrukce lidové-
ho kroje z Ochoze u Brna a Pozořic. Která 
rekonstrukce se více povedla, nechávám na 
čtenářích, nutno ovšem uvést, že členové 
pozořického souboru si většinu nákladů na 

kroje hradili ze svého. Podle 
účastníků odpoledního bloku 
semináře byly obě rekonstruk-
ce velice zdařilé.
V sobotu 26. října se šestnáct 
členů Ochozské chasy vyda-
lo do Blanska, kde se konal 
první ročník festivalu „Via 
bohemica“ pořádaného MAS 
Moravský kras. Pro tento fes-
tival jsme si připravili krátký 
program sestávající s předsta-
vení nových ochozských krojů 
a hlavně zatančení dvou pas-
týřských tanců z Brněnska – 
cikánské (čardáše) a hajduka. Brněnsko tančí a zpívá. Pozořický a ochozský kroj
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Třebaže se jednalo o naše první vystoupení 
mimo Ochoz, myslím, že jsme se neměli za 
co stydět a že se vystoupení publiku líbilo. 
Spokojen byl také manažér MAS Morav-
ský kras, Jozef Jančo, který nás do Blanska 
pozval, takže jsme mohli zdarma ochutnat  
i speciality ze pštrosí farmy v Doubravici.

Festival Via Bohemica. Ochozská chasa a Jozef Jančo na zámku v Blansku

O den později, v neděli 27. října ráno pro-
běhlo kácení máje. Večer se členové ochoz-
ské chasy sešli na Orlovně, aby si u videa 

natočeného Tondou Vrbou z Velké nad Ve-
ličkou připomněli, co se všechno v Ochozi  
o letošních hodech událo. Dobrá zábava poté 
pokračovala až do brzkých ranních hodin  
u karaoke, kde mohl každý z nás uplatnit 
svůj pěvecký talent.
Možností, kam vyjet představit ochozské 

kroje je mnoho, takže ně-
které nabídky musíme  
z časových důvodů odmí-
tat. V příštích dnech jsme 
pozvaní na tradiční Sva-
tomartinské hody v Mo-
ravských Knínicích, které 
ukončují letošní hodovou 
sezonu, a kromě toho nás 
vedoucí cimbálové muzi-
ky Líšňáci, Tomáš Knecht, 
požádal o vystoupení na 
jejich večírku v líšeňském 
Dělnickém domě začátkem 
února příštího roku. Takže 
možností, kde předvést 
nové ochozské kroje bude 

zřejmě v nejbližší době stále dost.

Ondřej Mlejnek

Září v mateřské škole

Do mateřské školy v Ochozi u Brna dochá-
zí v tomto školním roce 54 dětí. Obě třídy 
- Berušky i Sluníčka - jsou kapacitně zcela 
naplněny.
V tomto měsíci se děti seznamovaly s no-
vými kamarády, paními učitelkami a dal-
šími zaměstnanci školky. Společně jsme 
si vytvářeli pravidla soužití ve třídách.  
U dětí podporujeme kamarádské vztahy, 
učíme je řešit konfliktní situace domluvou, 

ne ubližováním. Děti vedeme k úklidu hraček  
a ostatních pomůcek, samostatnosti při se-
beobsluze a stolování.
Při vycházkách si všímáme okolní přírody, 
významných budov a změn v obci. Dbáme 
na bezpečný pohyb dětí v okolí vozovky, po-
užíváme reflexní vesty a učíme děti klidné 
chůzi ve skupině.
V průběhu letošních prázdnin přibyl na za-
hradu mateřské školy nový herní prvek ve 
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tvaru lodě se spoustou možností k pohy-
bovým aktivitám i námětovým hrám. Děti  
s nadšením vylézají na palubu různými žeb-
říky, sjíždějí po skluzavce, kreslí křídami na 

Nová prolézačka na dvoře mateřské školy

příď, hrají si v podpalubí. Za tento herní pr-
vek děkujeme obci Ochoz u Brna.
Rodičům dětí patří poděkování za spon-
zorské dary určené k vybavení zahrady.  

Z těchto prostředků bylo za-
koupeno pružinové houpadlo 
ve tvaru koníka. Peníze, které 
máme ještě od rodičů k dispo-
zici, bychom rádi využili k za-
koupení nových herních sestav. 
Budeme vděčni za další finanční 
podporu, která nám umožní po-
stupně přebudovat naši zahra-
du tak, aby děti měly co nejvíce 
možností ke hrám a cítily se spo-
kojené.

Ivana Juranová,  
vedoucí učitelka MŠ

Kulturní akce v mateřské škole

Ve druhém zářiovém týdnu zavítalo mezi 
děti divadlo Barborka s krátkými pohád-
kami Karla Čapka a hlavní pohádkou  
O holčičce, která si neuměla hrát. Děti za-
ujaly zajímavé kulisy a loutky. V průběhu 
představení se zapojovaly do pohybových 
chvilek s básničkou, které příběhy provázely.
Začátkem října čekal na děti den plný kou-
zel. Navštívili nás zástupci Umělecké agen-
tury MAGIC REVUE KELLNER. Na toto 
představení jsme pozvali i letošní prvňáčky 
základní školy. Ve chvilce se třída Sluníček 
proměnila v malé varieté ve fialovo-čer-
no-stříbrné barvě, umocněné příjemným 
osvětlením. Pan kouzelník a paní kouzelni-
ce předvedli dětem spoustu triků s kartami, 
mincemi, deštníky, šátky i holoubky. Nej-
více se dětem líbilo závěrečné kouzlo s pa-
náčkem tanečníkem uvázaným z kapesníku. 

Dětská očka jen zářila a zážitky přetrvávaly 
do dalších dnů, kdy děti kreslily a hrály si na 
kouzelníky. 

Děti na dvoře mateřské školy
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V letošním školním roce máme napláno-
vány další akce, které obohatí běžné dny  
v mateřské škole. V blízké době se mohou 
rodiče s dětmi těšit na Uspávání ježečků, 

které budou obměnou loňské úspěšné akce 
Uspávání broučků.

Učitelky MŠ

Výlet do divadla

Je nový školní rok a děti mají úspěšně za 
sebou měsíce učení. Zvláště prvňáci museli 
hodně zabrat, aby si zvykli na nové povin-
nosti ve škole, a proto jsme si za odměnu 
vyjeli v říjnu do divadla Radost na pohádku  
O Machovi a Šebestové.
Přestože všechny děti hlavní hrdiny znaly  
z nepřekonatelného kresleného Večerníčku, 
byly nadšeny z vkusně nastudovaného před-
stavení. Herci hráli v krásných kostýmech  
a děj známých příběhů byl lehce pozměněn 
a propojen. Na konci představení se ozýval 
dětský potlesk tak dlouho, že by ho mohli 
hercům závidět i v mnoha divadlech pro do-
spělé. 
Co k tomu dodat? Snad jen to, že se do diva-
dla určitě opět vydáme a ten, kdo by nechtěl 

Výlet žáků základní školy do divadla Radost

čekat až na školní představení, má štěstí, 
protože divadlo Radost hraje i o víkendech.

Učitelky ZŠ

Den zvířat ve školní družině

Mezinárodní den zvířat připadá 
na 4. října na počest sv. Františka  
z Assisi. Byl to mnich františkán-
ského řádu, který v tento den zemřel 
a který celý svůj život zasvětil péči  
o nemocná a opuštěná zvířata.
I my si každoročně ve školní dru-
žině tento den připomínáme. 
Děti, které „vlastní“ živé zvířátko, 
si připravily ukázku a velmi pěk-
nou a především poučnou besedu  Den se zvířaty ve školní družině



16

STŘÍPKY ZE SOUČASNOSTI

o svých domácích mazlíčcích. Kdo měl zá-
jem, mohl se v průběhu celého odpoledne 
se zvířátky seznamovat prostřednictvím je-
jich majitelů. Pro některé byla tato ukázka 
prvním kontaktem s živým zvířátkem. Sešlo 
se značné množství hlodavců - křečci, mor-
čata, potkan, ale i stonožka, slepýš, chame-

leon, housenka, želva vodní i suchozemská, 
králík, brouci, a také mnoho zvířátek plyšo-
vých.
Všem rodičům, kteří podpořili naše krásně 
strávené odpoledne a přivezli do školy nejen 
své děti, ale i klece se zvířaty, moc děkujeme.

Vychovatelky školní družiny

Dějí se věci, o kterých ve vedlejších obcích 
nemají ani zdání, nebo nám je tiše závidí. 
„Jé, u vás ještě bývají zahrádkářské výstavy? 
U nás taky bývaly, tedy ve vedlejší obci a bý-
vala to vždy velká sláva,“ z kamarádčina hla-
su cítím závist a nostalgii po starých časech. 
„Hm, Vlaďko,“ odpovídám „a to ještě nevíš, 
co je tam všechno k vidění a ochutnání!“
Zahrádkáři už několik let spolu s výpěstky 
vystavují i rukodělné výrobky Ochozáků. 
Profesionálů i amatérů, prostě kdo chce, 
vystaví to, co vyrobil. Letos tam opět za-
zářily strunné nástroje Tibora Haluščáka, 
jeho nádherná mandolína nebo historická 
loutna, na jejíž výrobu použil šest různých 
druhů dřeva. Svá výjimečně zdařilá díla 
vystavily i děti a mládež. Z výrobků, které 
mohou být určeny k prodeji, dále nejde ne-
zmínit tradiční cukrářské výrobky - rolády, 
dorty a poháry, které paní Ivanka Blatná 
tvoří z materiálů velmi netradičních – z ruč-
níků, žínek a osušek. Skutečně, člověk, který 
si výtvory pořádně neprohlédne, by se hned 
s chutí nožem zakrojil do dortu či do rolády.
Pěstitelé určitě letos nezůstali pozadu. Poča-
sí jim sice moc nepřálo, léto bylo suché, září 
mokré, přesto bylo co obdivovat. Například 
lilek pana Chyby se sice nestihnul pořádně 

U nás jedině v naší dědině, o zahrádkářské výstavě, o nových 
krojích a tak vůbec

vybarvit, ale vybarvit se stihly jeho ořechy,  
a to barvou neobvyklou. Pod obyčejnou 
skořápkou na vás vykoukne červené jád-
ro. Paní Bohunovská vystavovala úžasné 
okrasné zelí pod názvem finské zelí, které 
se poslední dobou stává perlou podzimních 
záhonů a vydrží na nich až do zámrazu. Bez 
obav můžete tuto nádheru i konzumovat, 
má jen trochu tužší listy.
Známá zahradnice Boženka Březová vysta-
vovala letos krásné hrozny, okrasné tykvičky 
pohádkových tvarů a barev a hlavně velký, 
silný česnek, modrý paličák Jovan. Manželé 
Zelení představili exotickou čokču, nalože-
nou jako papričky.  Byla výborná. Pokoušela 
jsem se tuto zeleninu vyhledat na internetu, 
ale našla jsem jenom morčata a jinou zví-
řenu takto pojmenovanou. Markéta No-
váčková vystavovala plody asijské hrušně 
Kumoi a sušené ovocné placky, Jiří Mlejnek 
představil krásná, velká jablka Šampion  
a František Polák hrušku Pařížanku. Josef 
Neveselý ukázal své vskutku výstavní pa-
priky a kozí rohy, Jiřina Danišová rukolu 
a mandle z Hustopečí. Známá odbornice 
Anička Müllerová letos své výpěstky před-
stavila na tácu hojnosti, kde byla vystavena 
úroda z její zahrady od pozdního léta do 
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podzimu. Krásných výpěstků a šikovných 
pěstitelů se první říjnový víkend na Orlov-
ně představilo mnohem více, vybírala jsem 
jen namátkou. Zahrádkářská výstava se vy-
značovala ještě výborným burčákem, živou 
hudbou a čuníkem na grilu. Ostatně jako už 
tradičně.
Nejvíc snad ale poutala pozornost, také 
už tradiční, výstava historických snímků 
ze života naší obce. Letos byla obohacena  
o fotografie krojů, které Ochozáci oblékali 
na hody v průběhu dvacátého století. Vý-
stava byla doplněna i o snímky a nákresy  
z průběhu rekonstrukce ochozského kroje.
Když jsem se před třiceti lety přistěhova-
la do Ochoze, byla jsem velmi zvědavá na 
ochozský kroj. V průvodu jsem viděla kro-
jovanou mládež ve variaci na různé slovácké 
kroje, a to mě přimělo k závěru, že ochozské 
hody jsou jenom jakousi hrou na hody, pro-
tože tento kroj není místní. Letos jsem při 
spatření krojovaného průvodu na moment 
přivřela oči a vrátila jsem se na okamžik  
o třicet let zpět. Spatřila jsem chlapce  
a děvčata v nových krojích a řekla jsem si: 
„Ano, tohle je ochozský kroj.“

Ochoz byla v historii pohorskou vesnicí, 
tudíž vesnicí chudou. Ochozský kroj jako 
takový se v celkové podobě do současnosti 
nezachoval, o to je cennější, že nyní máme 
kroj, který vychází z místních tradic a v ob-

lasti Brněnska dochovaných 
krojů. Tento kroj se nemůže 
bohužel (nebo naštěstí) upra-
vovat tak, jako univerzální 
moravský kroj z půjčovny od 
paní Hodáňové, který v žád-
ném případě není krojem ky-
jovským. Ale nutno dodat, že 
i tento krojový hybrid z půj-
čovny uměly naše dívky a ženy 
nosit jako žádné jiné z okolí. 
Umně vyčesané vlasy zdobené 
růžemi dělaly z tohoto krojo-
vého oděvu výjimečnou zále-
žitost. K pravému kyjovskému 
kroji, stejně jako k většině kro-Ochozští sklepníci o hodech

Ta ochozká mája tenká, vidět je až ze Špilberka
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jů vůbec, patří však bohužel (nebo naštěstí) 
vždy pokrývka hlavy.
Letošní hody však každého, kdo se díval 
na průvod, mohly přesvědčit, že nové kro-
je mládeži sluší a do našeho kraje zapadají. 

Kde se, prosím vás, jinde dějí takové věci, 
jako je rekonstrukce a uvedení do užívání 
nových místních krojů? U nás jedině, v naší 
dědině!

-hš-

Pozdrav z Londýna

Tento výlet se uskutečnil od 7. do 11. srpna 
2013. Název výletu byl: „Pohodový Londýn“ 
a věřím, že mi ostatní dají za pravdu, že ten-
to výlet opravdu pohodový byl. Z Ochoze  
u Brna jsme vyjeli ve 12.30 hodin a v Brně 
na parkovišti pod Ústředním hřbitovem při-
stoupili ostatní „účastníci zájezdu“ z okol-
ních vesnic a z Brna. Poté jsme se vydali na 
tranzit Praha – Rozvadov – Frankfurt – Aa-
chen – Calais. Do přístavu jsme přijeli v čas-
ných ranních hodinách, odkud jsme se eu-
rotunelem přepravili na anglickou pevninu.
Eurotunel (anglicky Channel Tunnel) je  
v češtině používaný výraz pro podmořský 
tunel pod Lamanšským průlivem, vedoucí 

mezi anglickým Folkestone a francouz-
ským Calais. Tunel umožňuje od 14. listo-
padu 1994 přímé železniční spojení mezi 
Londýnem a kontinentální Evropou a je 
provozován společností Eurotunnel. Tunel 
je dlouhý 50 km, z toho 38 km je pod moř-
ským dnem. 
Z přístavu Folkestone  následovala cesta au-
tobusem do Londýna. V ranních hodinách 
jsme začali s pěší prohlídkou po nábřeží 
Temže s výhledem na majestátní budovu 
Parlamentu a neodmyslitelný Big Ben, kde 
jsme byli poučeni, že název Big Ben je ná-
zev pro samotný zvon ve věži, vážící 16 tun. 
Správný název budovy je hodinová věž. Dále 
následovalo Westminesterské opatství, kte-
ré je tradičním místem korunovací, svateb  
a místem posledního odpočinku anglických 
panovníků. Samozřejmě jsme cestou poří-
dili fotky s všudypřítomnými červenými te-
lefonními budkami. Před polednem jsme se 
přesunuli k Buckinghamskému  paláci, jenž 
je oficiálním sídlem britských panovníků. 
Zde jsme měli možnost být přítomni poled-
ní výměně královské stráže, což je opravdo-
vým představením a nevšedním zážitkem. 
Odtud jsme se přesunuli na Trafalgarské 
náměstí, které je obklopeno ze třech stran 
komunikacemi a schody vedoucími do Ná-
rodní galerie, kterou jsme mohli zdarma 
navštívit. V centru náměstí stojí Nelsonův 
sloup obklopený fontánami a čtyřmi obrov-Ochozáci u londýnské telefonní budky
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skými bronzovými sochami lvů. Uvádí se, že 
kov použitý na jejich výrobu pochází z děl 
francouzských lodí. Na vrcholu sloupu stojí 
socha lorda Nelsona, admirála, který velel 
britskému námořnictvu v bitvě u Trafalgaru.

Londýn, Tower bridge

Na večer jsme se městskou hromadnou do-
pravou přesunuli na místo ubytování. Pokud 
někdo zvolil vlastní program, mohl se po 
ubytování vypravit do večerního Londýna, 
protože spojení do centra bylo velmi dobré.
Druhý den po snídani jsme se autobusem 
vydali do Windsoru, mimochodem je to po 
Pražském hradu druhý 
největší obývaný hrad 
na světě, a bývalé sídlo 
anglických králů. Sou-
částí prohlídkové trasy 
jsou i státní apartmá-
ny, obrovské prostory, 
které uchvátí snad ka-
ždého návštěvníka. Na 
chodbách a v sálech, 
kam se návštěvníci do-
stanou, jsou mimo jiné 
k vidění tisíce obrazů 

ilustrujících bohatou britskou historii. Za 
zmínku stojí síň sv. Jiří, která měří na dél-
ku 55,5 metru a na šířku má devět metrů. 
Při slavnostních ceremoniích se zde usadí 
až 162 královských hostů. Na stěnách visí 

desítka erbů a pod nimi jsou 
vypsána jména všech rytířů 
Podvazkového řádu od roku 
1348, kdy byl řád založen.  
V listopadu 1992 byla síň po-
ničena požárem, který zna-
menal pro hrad katastrofu, ale 
dnes je již vše opraveno.
Na severní terase se nachází 
expozice hraček, mezi nimiž 
vyniká třípatrový domeček 
pro panenky z roku 1924, kte-
rý má snad opravdu vše, co by 
nemělo opravdovému honos-
nému paláci chybět: elektric-
ké vedení, koupelnu s tekoucí 
vodou a řadu místností pro 

šlechtu i poddané. Královskou ložnici s po-
stelí s nebesy, honosnou jídelnu, pokojíčky 
pro služebnictvo, obrovskou společenskou 
místnost s krbem ve stylu hradů a zámků, 
jen ty panenky chybějí.
V kapli sv. Jiří jsou pochování mnozí pa-
novníci, v roce 1547 zde byl pochován i král 

Londýn, Westminster abbey
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Jindřich VIII. a po jeho boku leží jediná  
z jeho šesti žen Jana Seymurová, matka jeho 
jediného legitimního syna Eduarda VI.
Odpoledne jsme se vrátili do Londýna, 
kde si každý zvolil svůj program, například 
návštěvu muzea voskových figur madam 
Toussand, vyhlídku na 135 metrů vysokém 
Londýnském oku nebo návštěvu britském 
„pub“ s ochutnávkou místního piva. Samo-
zřejmě mnozí ochutnali také zdejší speci-
alitu Fisch and chips, což je ryba smažená 
ve speciálním těstíčku podávána s hranolky 
a popřípadě s octem – dobrůtka. Další den 
jsme navštívili hrad Tower, který sloužil 
jako pevnost, zbrojnice, pokladnice, min-
covna, palác, místo poprav, observatoř, úto-
čiště a vězení především pro vězně z vyšších 
vrstev. Mimochodem, zde byly popraveny 
dvě ženy Jindřicha VIII. Anna Boleynová 
a Kateřina Howardová. Alžběta I. zde byla 
vězněna v době vlády její sestry Marie, na-
posledy byl Tower použit jako vězení v době 
druhé světové války pro Rudolfa Hesse. Říká 
se, že královna Anna Boleynová, popravená 
v roce 1536 za zradu krále Jindřicha VIII., 
se občas prochází Towerem se svou hlavou 
v podpaží. V současnosti je Tower hlavně 

turistickou atrakcí. Mimo vlastní budovy si 
je možné prohlédnout i britské korunovač-
ní klenoty, kolekci brnění z královské sbírky  
a zbytky hradeb opevnění z doby římské 
správy. S ohledem na starou legendu jsou 
zde na náklady vlády chováni havrani. 
Pověst uvádí, že dokud budou v Toweru 
havrani, bude Anglie bezpečná vůči inva-
zi. Odpoledne jsme se metrem a lodí po 
Temži přesunuli k známé plachetnici Cutty 
Sark, která je zakotvena v blízkosti parku 
Greenwich. Prošli jsme parkem přes nultý 
poledník, k hvězdárně a po procházce nás 
již čekal autobus na cestu zpět domů.
O Londýně a zejména o našem společném 
výletu bych jistě napsala mnohem více, urči-
tě návštěvu tohoto krásného města doporu-
čuji. Ve fotogalerii janicatours.cz je možné 
si prohlédnout naše fotky nejen z Londýna, 
ale i z ostatních výletů, na kterých jsme od 
roku 2006 byli. Děkuji za vaši přízeň a mi-
lou společnost a těším se s vámi na výlet  
28. 5. -1. 6. 2014, tentokrát se vydáme za po-
klady Kampanie – Vesuv, Neapol, Pompeje, 
Capri, Amalfi.

Vaše Janica
Jana Janková

O podobě tradiční svatby v Líšni koncem 
devatenáctého století jsme informováni 
díky podrobnému popisu Františka Bar-
toše a Cyrila Mašíčka. Podobným způso-
bem zřejmě svatba probíhala také v Ubcích  
a Ochozi, o čemž svědčí nepočetné prameny 
a vzpomínky pamětníků.
Před vlastní svatbou musel ženich přijít  
k rodičům nevěsty poprosit o ruku jejich 
dcery. V případě, že rodiče nevěsty sou-

Tradiční svatba v Ochozi a okolí

hlasili, sešli se s rodiči ženicha a bez pří-
tomnosti svých dětí se domluvili na věnu 
a průběhu svatby. Poté následovaly ohlášky 
v kostele a ženich s nevěstou museli pravi-
delně docházet na katechismus. Týden před 
svatbou šli ženich a nevěsta zvát družičky  
a družby, aby se nachystali. Den před svat-
bou chodil ženich s nejstarším ženatým 
hostem zvát všechny ostatní hosty.
Vlastní selská svatba trvala tři dny. Obvyk-
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le v úterý ráno se sešli družičky a družbové 
v domě nevěsty. Družičky připravily kytky 
(vonice), které daly družbům za klobouk  
a na kabáty. Později připravily také kytky 
pro hosty. Poté družbové s družičkami ob-
cházeli všechny hosty. První družba hos-
ty zval na svatbu. Družičky nesly v šátku 
nakrájený chléb a družbové jej nabízeli 
hostům se smíchem a se slovy: „Vemte si 
strécu a tetičko kos chleba sebó na svarbo, 
habeste tam neměli hlado.“ Poté, co byli 
pozváni všichni hosté, odebrali se družbové  
k ženichovi a družičky k nevěstě. U ženicha 
se mezitím sešli hosté z jeho strany a mu-
zikanti, u nevěsty zase hosté z její strany. 
Ženichovi rodiče seděli vedle sebe na lavici 
a ženich je odprošoval slovy: „Prosím vás, 
tatínko a maměnko, všechno, co jsem vám 
hoblížil mně vodposťte! Děkujo vám za vaše 
dobrý vychování a za všecko pambů zaplať!“ 
Rodiče mu požehnají se slovy: „Všecko ti 
vodpóštíme. Jenom se dobře chové a beď ve 
svornosti s manželkó!“ Poté zahrála muzika 
a všichni se od ženicha přesunuli k nevěs-
tě. Tam nevěsta odprosila své rodiče, kteří 
jí dali požehnání, a ženich jim políbil ruce. 
Nevěsta zase políbila ruce rodičům ženi-
cha. Poté donesl první družba na stůl víno  
a první družička koláče. Muzikantům do-
nesli džbán piva a mísu koláčů. Družič-
ky poté rozdaly hostům a muzikantům 
opentlené rozmarýny. Na selské svatbě bý-
valy pentle červené, na řemeslnické bílé.
Do kostela šel svatební průvod v čele s mu-
zikanty, za kterými šli družbové s ženichem 
a družičky s nevěstou. První družička nes-
la dva věnečky. Poté následovali svatební 
hosté. Později chodili družbové a družičky 
v párech. V kostele stály družičky v řadě 
před oltářem a nevěsta uprostřed mezi nimi. 
Družbové s ženichem čekali v zákristii na 
pana faráře. Poté, co velebný pán přišel do 

zákristie, přišla od oltáře první družička  
a dala mu rozmarýn. Poté přešel pan farář 
k oltáři a za ním družbové s ženichem. Že-
nich si stoupnul vedle nevěsty, stejně tak se 
spárovali i družbové s družičkami. První 
družba s první družičkou stáli za ženichem  
nevěstou a ostatní páry za nimi. Poté dali zá-
roveň první družba ženichovi a první dru-
žička nevěstě na hlavu věneček. Po obřadu 
jim věnečky zase sundali.
Před kostelem čekala na svatebčany muzika. 
Novomanželé se šli podepsat na faru a poté 
se celý průvod vydal k domu nevěsty. Po 
cestě na ně obvykle čekala zalikovačka. Dvě 
babky držely přes cestu natažený provaz 
ověšený šátky. Jedna z nich držela v ruce dva 
na sobě položené talíře. Další babky dávaly 
pozor, aby žádný ze svatebčanů neproběhl 
bez placení. Svatebčany uvítaly zalikovačky 
slovy: „Vétáme vás vod slova Božího a pře-
jeme vám mnoho sčestí. Ale dež se chcete 
dostat do svého příbytko, mosíte se veplatit. 
Hinší porade není!“ Každému, kdo se vypla-
til, zavdaly babky vína ze sklenice, kterou 
měly s sebou. Jako první se museli vyplatit 
novomanželé.

Zalikovačky v Ochozi na Zákazanci. Padesátá léta  
dvacátého století

Po zalikovačce se šlo k nevěstě, kde bylo 
ale zamčeno. Svatebčané zatloukli na dveře  
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a ty otevřela matka nevěsty, která do koste-
la nešla, protože musela doma vařit, a před 
dům vynesla starý hrnec, se kterým udeřila  
o zem, a koště. Nevěsta musela střepy za-
mést a koště odhodit co nejdál. Poté hospo-
dyně svatebčany uvítala a ženich s nevěstou 
jí políbili ruku. Následně šli hosti do sekni-
ce, kde již bylo nachystáno víno a koláče. 
Hospodyně navázala každému hostu do šát-
ku koláče a za chvíli se hosté odebrali domů. 
Dříve jezdili někteří svatebčané při cestě do 
kostela a z kostela na koních. Místo sedla 
měli červený turecký šátek a stříleli z pistolí. 
Koně byly ozdobení pentlemi a ohlávka také 
kytkami.
Odpoledne se družbové a družičky sešli 
s muzikanty u nevěsty a odebrali se pro 
svatební koláč, nazývaný také „hřebec“,  
k tetičce (často kmotra nevěsty), která jej 
darovala. Hřebec sestával z několika buchet 
(bábovek), do kterých byly na špejlích napí-
chány různé figurky upečené z mouky (jele-
ni, kravičky atp.), pozlacené ořechy, jablka 
a podobné věci. Špejle s figurkami, kterým 
se říkalo „paračke“ byly omotané barevný-
mi papírky. K nevěstě odnášeli družbové 
hřebce na hlavách, které měli pokryté šát-
ky. Družičky jim zatím podržely klobouky. 
U nevěsty uložili hřebce do komory. Mezi-
tím se opět scházeli svatební hosté. V celé 

Zalikovačka při svatbě Josefy, dcery březinského staros-
ty Aloise Poláka. Třicátá léta dvacátého století

seknici byl v koutě nachystán jen jeden stůl 
pro muzikanty, ostatní seděli na lavicích  
u zdi, aby bylo dost místa na tanec. Na stole 
byly nachystané koláče a víno, muzika hrála 
a tancovalo se.
K večeru se přestalo zpívat, do seknice se 
donesly stoly a na ně se nachystalo jídlo. 
První družba a první družička zpěvem uví-
tali svatební hosty. Veškeré slavnostní „řeč-
ňování“ se na svatbě odehrávalo víceméně 
ve spisovném jazyce. Verše byly zpívány 
nebo říkány. Po modlitbě se zasedlo ke sto-
lu. Družičky a muzikanti při večeři hostům 
zpívali a družbové je obsluhovali. Proto měli 
u pasu uvázanou vyšívanou zástěru, kterou 
v Ochozi a okolí převzali také stárci na ho-
dech a mohli jste ji letos vidět při večerní 
hodové zábavě. Ženich s nevěstou, druž-
bové, družičky a muzikanti mohli jíst tepr-
ve, až se najedli svatební hosté. V průběhu 
večeře se odehrávaly různé zvyky a žerty, 
jako je například záměrné vylití horké vody  
z polévkové mísy na zem, ochutnávání pře-
solené polévky, házení po sobě cukrlaty atp.  
Vše je doprovázeno řečněním a zpěvem.  
K večeři bývala většinou hovězí polévka, 
maso s křenem nebo křenovou omáčkou  
a na závěr pečínka. Pivo a víno dolévali 
družbové hostům do džbánů. Po večeři při-
nesli družbové na každý stůl hřebce. Nej-
starší host u stolu hřebce rozkrájel, aby se 
na každého dostalo. Při krájení se „paračke“  
z koláče vyndaly a každý host si potom mohl 
některé z nich zastrčit do své porce. Kro-
mě hřebce se na stoly přinesly také koláče 
a další sladkosti. Potom následovalo hravé 
řečňování první družičky a prvního druž-
by. Teprve poté se mohli ženich s nevěstou, 
družbové s družičkami a muzikanti také na-
jíst. Po jídle přišly dvě kuchařky s mísou se 
studenou vodou a bílým šátkem. Každý host 
si mohl umýt a utřít ruce. Do vody přitom 
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hodil drobný peníz. Třetí kuchařka se obje-
vila záhy se zavázanou rukou. Tvrdila, že si 
ji spálila a chtěla „něco na pliskéř“. Hosté jí 
vždy něco málo dali a ona si peníze strčila 
zdravou rukou do kapsy. Při tom hosté zpí-
vali písničku „Něco za koláče, něco za křen“ 
a jiné. Po modlitbě se stoly opět vynesly ze 

Zalikování a maska kroje v Ořechově (1894). V pozadí je 
vidět horní část svatebního koláče

síně a následovalo další řečnění, zpívání  
a tanec.
Kolem jedenácté bylo na řadě čepení ne-
věsty. Čtyři babky vzaly nevěstu mezi sebe. 
Jedna držela svíčku, druhá dřevěný talíř, na 
kterém byla uhlem nakreslena kolečka, kte-
rá měla znázorňovat peníze. Babky s nevěs-
tou seděly uprostřed seknice, muzika hrála 
a ženatí muži tancovali s vdanými ženami. 
První družba se ženichem chodili po sekni-
ci dokola. Babky se snažily nevěstu prodat. 
Ukazovaly na talíř s kolečky a říkaly: „Ta-
kovéma nám veplacte a bude vaša.“ Někteří  
s hostů si chtěli s nevěstou zatancovat. Bab-
ky ji však nechtěly dát levně. Jeden z hostů 
se mohl převléknout za žida a tvrdit, že má 
spoustu stříbra, aby vyprovokoval ostatní 
hosty ke zvýšení jejich nabídky za nevěstu. 
Naposledy přišel ženich. Prohlédnul si ne-
věstu pod světlem svíčky a babky mu dovo-
lily zatančit si s ní dvakrát dokola. Nakonec 
ženich nevěstu vyplatil a byla jeho. Potom 

se všichni pustili do žida, který musel utéct. 
Poté obstoupily družičky nevěstu a zpívaly. 
Babky se k nim přidaly, sundaly nevěstě vě-
neček a uvázaly jí šátek. Starší hosté odchá-
zeli kolem půlnoci, ti mladší tancovali až do 
rána.
Ve středu dopoledne chodili starší muži 
svatební hosty budit. Někdy při tom někoho 
museli i polít vodou. Kolem třetí se družbo-
vé sešli u nevěsty na držkovou a plíčkovou 
polévku. Kolem páté hodiny převlékli první-
ho družbu za maškarádu, obalili jej slámou 
a do ruky mu dali dlouhou hůl. Maškaráda  
s ostatními družby a muzikanty vyrazila zvát 
hosty na večer. Každému, koho potkali, za-
vdali vína za džbánu. U všech hostů skákali 
po světnici, až všechno pokáceli. Také kradli 
maso nebo o něj prosili. Získané maso poté 
napíchli maškarádě na hůl. Poté, co obešli 
všechny hosty, vrátili se k nevěstě. Všechno 
získané maso se uvařilo. Večer se hosté sešli 
opět u nevěsty a tancovalo se a zpívalo hlu-
boko do noci.

Svatební koláč z Ořechoviček. Kolem roku 1900
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Ve čtvrtek odpoledne se venku konal soud. 
Kdo na svatbě „zlobil“, byl povolán před 
soud a vyplácelo se. Soud se skládal z písaře 
s brýlemi a papírem, četníka a soudce. Ženy 
se jen dívaly. Všichni předvolaní byli odsou-
zeni k výplatě a měli si lehnout na lavici, aby 
byl rozsudek vykonán. Některým se ale po-
dařilo utéci. Všichni uprchlí odsouzenci byli 
ale většinou polapeni a četník jim vysázel 
určený počet ran přes slaměnku nebo bez 
ní. Naposled byl předvolaný žid, který měl 
mít v měchu ukradené falešné stříbro. Žid 
byl ale chytrý, měch nechal namístě a ute-
kl. Večer se opět zpívalo a tančilo. Zejména 
se tančila polka, hulán, kanafaska, šátková, 
žduchavá, mazurka, sósedská, židovská, 

ševcovská nebo se hrála taneční hra: „Honit 
kocóra“ a další.
Celkově je zřejmé, že dříve byla svatba 
hlavní událostí v životě člověka a tak se  
k ní také přistupovalo. Trvala déle než dnes 
a rodiny byly do svatby ochotny investovat 
značné jmění podle svých možností tak, aby 
je ostatní nepomluvili. Svatba byla vlast-
ně dlouhou řadou různých zvyků a rituálů 
skládajících se zejména z obřadného řeč-
nění, svatebních tanců a písní. V současné 
společnosti kdy stále více lidí svatbu odklá-
dá, a mnoho dětí vyrůstá v neúplných rodi-
nách, může být ohlédnutí se za zvyky našich 
předků zajímavou a poučnou inspirací.

-om-

Hody v novém

„Chlapci, vám to ale sluší!“ zaslechl jsem 
z jednoho okna upřímné a nadšené zvo-
lání, když stárci zvali na hody a rozdáva-
li rozmarýny. A skutečně jim to náramně 
slušelo, když jsem se vytrhl z myšlenek  
a pořádně se podíval na skupinku mladých 
mužů přede mnou.
Často tudy procházím, místní hody jsem 
viděl několikrát a bývalo mi divné, že se 
zde na hody nosí slovácké kroje. I když 
nejsem odborník na tuto problematiku, 
tak mi tyto bezesporu nádherné kroje sem 
do oblasti Drahanské vysočiny neseděly. 
Neumím si dost dobře představit, že by na 
Slovácku vyrazili stárci v krojích z jiného 
kraje.
Postupně jsem se dovídal, že se v okolí Brna 
v době rozkvětu průmyslu v některých ob-
cích kroje nějak vytratily ze šatníků vesni-
čanů. Za první republiky i po druhé svě-
tové válce byla zvolena náhražka v podobě 

krojů českých (s holubičkami), později se 
půjčovaly kroje slovácké, tzv. kyjovské.
Až nedávno se ochozská mládež nadchla 
a zasloužila se o rekonstrukci ochozské-
ho kroje. Byl to počin potřebný, záslužný 
– díky všem, kteří se na tom jakkoliv po-
díleli!
Vzkříšení tradice se opravdu povedlo. Pře-
ji celé ochozské chase, aby kroj nosili hrdě  
a propagovali jej při všech možných patřič-
ných příležitostech, nejen o hodech. Třeba 
na pozvánkách příštích hodů v roce 2014 
by mohl být vyfocen pár v ochozských 
krojích. Jistě se dá vymyslet i jiné využití  
k propagaci obce.

Marek Dub
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vlastně do Ubců- přišel jako osvědčený hos-
podský z Brna. My s dětmi jsme to pojali 
tak, že jej k nám přivedl zájem ochozských 
vápeňáků o výborné pivo, které čepoval.
Od té doby se začala psát historie národní-
ho obrození i v Ubcích a Ochozi. Ještě za 
Rakouska-Uherska se učitel Tihelka oženil 
s dcerou prvního místního Votruby a re-
staurace byla tím pádem sepjata se slávou 
sokolského hnutí v naší obci. Restaura-
ce byla proslaveným místem-zastávka na 
cestě z Brna do Křtin s výbornou kuchyní  

Manželé Votrubovi a Tihelkovi

Dnes večer U Votrubů

Restaurace U Votrubů patří ke koloritu  
a historii Ochoze. Když se slavilo 765 let od 
první dochované zmínky o naší obci, sehrá-
li jsme s Dětským divadelním souborem 
Mladý Divoch scénku o tom, kterak první 
Votruba do Ochoze přišel. Bylo to koncem 
devatenáctého století a do Ochoze-tenkrát 

a pěnivým mokem od čepu. Kvalita se 
chválí sama, a tak byla, díky ústnímu po-
dání, restaurace U Votrubů známá v Ev-
ropě i za mořem. Možná se to dnes nezdá 
ani možné, ale kronika Votrubova rodu, 
do které jsem měla možnost nahlédnout, 
o tom jasně vypovídá. Za dob socialismu 

sláva gradovala a proslulost podniku 
do něj přitahovala zájezdy slavných 
sportovních mužstev či umělec-
kých souborů i sólistů. My jsme si  
s dětmi do začátku příběhu přidali 
ochozské vápeňáky. Ale ať už byly po-
hnutky příchodu této historické po-
stavy do naší obce jakékoliv, důležité 
je, že podnik dodnes potomkům rodu 
Votrubů patří.
Potomstvo slavného rodu už ale  
o provozování restaurace v Ochozi 
nemá zájem, a tak se nájemci stří-
dají. Nyní je už pátým rokem ná-
jemkyní a vedoucí podniku paní 
Vlachová z Brna. Spolu se svým 
partnerem panem Rašovským ne-
jsou už v pohostinství žádnými no-
váčky a snaží se podnik udržovat  
v duchu slavných tradic.
Jejich nabídka je pestrá a boha-

tá. Letmo nahlédněme do nápojového  
a jídelního lístku. Točí se tu nefiltrovaný 
12% Radegast, Starobrno 11%, pšenič-
né pivo Fénix, a nefiltrovaná slavkov-
ská desítka. Ve stálé nabídce jsou, kromě 
běžného jídelního lístku, pečená žebra  
a kolena, domácí uzené z udírny, někdy  
i zvěřina. Z nápojů na zahřátí stojí za po-
všimnutí horká griotka, horká čokoláda 
se šlehačkou či horká brusinka. O víken-
du jsou v nabídce domácí kynuté ovocné  
i přílohové knedlíky. Můžete si je koupit  
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i s sebou domů, v tom případě si je ale ob-
jednejte den dopředu.
Po domluvě také U Votrubů rozvážejí obědy 
seniorům i ostatním zájemcům. K proná-
jmu je stále k dispozici sál či prostory letní 
zahrádky, kde je možné v létě opékat selata, 
rožnit kýty atd. Letní zahrádka U Votrubů má  
v sobě něco z koloritu dávných časů,  
i když není příliš reprezentativní. Pokud 
bude otevřena, určitě tam zajděte. V re-
stauraci U Votrubů mají otevřeno denně od 
10.30 hodin do 23.00 hodin
Nyní ke konci roku máte možnost U Votru-
bů navštívit tyto zajímavé akce: V listopadu 
se můžete těšit na Svatomartinské husí hody,  

23. listopadu se koná již tradiční mysli-
vecký bál zvaný „Myslivecká leč“ se zvěři-
novou kuchyní a tombolou, ve dnech 14. 
- 15. prosince zde bude domácí zabíjačka 
a 21. prosince první ročník vánočního tur-
naje v šipkách. V případě zájmu je možné 
se domluvit i na prodeji vánočních kaprů.
Mimo šipek je zde možnost vyřádit se i při 
stolním fotbalu, či kulečníku. Krédem paní 
vedoucí Vlachové je spokojený host. Spolu  
s panem Rašovským vás srdečně zvou do re-
staurace U Votrubů, abyste sami posoudili, 
jak se jim to daří.

-hš-

Bezplatně se poradit o svém životě a profes-
ním směřování - přesně takovou službu nabí-
zí JMK svým občanům v brněnském Centru 
vzdělávání všem. Jak takové kariérní pora-
denství vypadá a k čemu je dobré, jsem se 
zeptala kariérní poradkyně Martiny Ježkové.

Co kariérní poradenství je a komu je  
určeno?
Kariérní poradenství je určeno všem. Ne-
chápeme kariéru jenom ve smyslu „ten ale 
udělal kariéru“. Kariérou rozumíme pro-
fesní život a snahu každého z nás o dobré 
uplatnění, díky kterému něco vytváříme  
a vyděláváme peníze. Někdy je ale člověk 
spíše ve vleku událostí, necítíme se šťast-
ni, práce nás nebaví nebo chceme změnu.  
V takovém je potřeba se zastavit a zmapovat 
si, co vlastně chceme v životě dělat. A s tím 
vám mohou pomoci naši školení konzul-

Kariérní poradenství bezplatně pomáhá občanům  
Jihomoravského kraje

tanti. Na rovinu - poradit si sám nebo mít 
k ruce odbornou pomoc je pořádný rozdíl.

Proč bych ho měla potřebovat zrovna já?
Radit se k nám chodí lidé různých oborů 
– od maminek po mateřské dovolené, přes 
řemeslníky až po úředníky. Pocit, že se chci 
pracovně někam posunout, může mít zkrát-
ka každý. Lidé k nám chodí konzultovat nej-
různější pracovní otázky – když nemohou 
dlouho najít práci, když neví, zda práci změ-
nit nebo raději zůstat. Stává se, že potřebu-
jí jenom poradit, jak být lepší u pohovorů, 
nebo jak si zvednout sebevědomí.

Jak kariérní poradenství probíhá?
Stačí nás jednoduše kontaktovat a domluvit 
si termín. Na první schůzce vlastně zmapu-
jeme, čeho chcete dosáhnout, jaká je vaše 
představa o profesním životě. Pak si stano-
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Nový projekt podpoří komunitní plánování sociálních služeb na 
území ORP Šlapanice

Cílem projektu „Komunitní plánování pro 
obec s rozšířenou působností Šlapanice“ je 
prevence vyloučení prostřednictvím roz-
voje dostupných, kvalitních a efektivních 
sociálních služeb pro obyvatele správního 
obvodu ORP Šlapanice. Jedná se o dvouletý 
projekt realizovaný v období od 1. 4. 2013 do  
31. 3. 2015.
Na tento projekt získalo město Šlapanice 
finanční dotaci z Operačního programu 
Lidské zdroje a zaměstnanost v rámci Ev-
ropského sociálního fondu Evropské unie 
ve výši téměř 2,5 milionu Kč a příspěvek 

ze státního rozpočtu ve výši necelého půl 
milionu Kč.
Hlavním záměrem projektu je podpora 
realizace a vyhodnocování procesu střed-
nědobého plánování rozvoje sociálních 
služeb metodou komunitního plánování ve 
správním obvodu obce s rozšířenou působ-
ností Šlapanice.
Cíle projektu budou naplněny díky reali-
zaci klíčových aktivit projektu. Prostřed-
nictvím realizačního týmu bude zajištěno 
rozšíření povědomí o procesu komunit-
ního plánování sociálních služeb směrem  

vujeme jednotlivé kroky, které se klient sna-
ží s naší pomocí uskutečňovat – ať už během 
jednoho setkání nebo v průběhu dlouhodo-
bého poradenství.

Dokážete lidem pomoci i s praktickou 
stránkou věci? Třeba hledáním zaměstná-
ní?
Databázi volných pracovních míst u nás 
v Centru vzdělávání všem nenajdete, ne-
suplujeme práci Úřadu práce, i když s jed-
notlivými úřady spolupracujeme. S každým 
člověkem si ale v klidu sedneme a pátráme, 
jaká oblast kariéry ho oslovuje a co je potře-
ba udělat, aby se mohl profesně posunout. 
Můžeme samozřejmě pomoci se sepsáním 
životopisu, motivačním dopisem nebo  
s praktickou přípravou na pohovor.

Co byste vzkázala lidem, kteří váhají, zda  
k vám do CVV přijít?
Není na co čekat! Za zkoušku nic nedá-

te, naše služby jsou zcela zdarma. Můžete  
u nás získat jiný pohled na věc, mnoho pod-
nětných myšlenek. Podpoříme vás v hledání 
nových věcí v životě a pomůžeme tu změnu 
v praxi rozvinout. Zkrátka - nejenom o ní 
mluvit, ale také ji uskutečnit.

Služby Centra vzdělávání všem (zdarma):
-  Kariérní poradenství
- Informace o celoživotním vzdělávání  
 v JMK
- Zprostředkování zahraničních stáží pro  
 absolventy SOU

Centrum vzdělávání všem: 
Pražská 38b, Brno-Bosonohy 
www.vzdelavanivsem.cz 
telefon: 547 215 588
 e-mail: info@vzdelavanivsem.cz

Adriana Hollandová
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INZERCE

k zadavatelům, poskytovatelům i uživa-
telům sociálních služeb. Budou pořádány 
kulaté stoly, veřejná setkání a bude posíle-
na informační kampaň za účelem oslove-
ní a získání nových účastníků a rozšíření 
cílových skupin do procesu komunitního 
plánování. Záměrem je tedy zapojit co nej-
více ze čtyřiceti obcí ve správním obvodu 
ORP Šlapanice a získat zástupce poskyto-
vatelů a uživatelů sociálních služeb, kteří se 
zapojí do procesu komunitního plánování 
a budou se podílet na přípravě a sestave-
ní komunitního plánu, proběhne odborné 
vzdělávání účastníků procesu komunit-
ního plánování sociálních služeb, budou 
zpracovány podklady a  následně třetí ko-
munitní plán a akční plány na rok 2014  
a 2015, vzniknou pracovní skupiny a posílí 

se činnost řídící skupiny, čímž bude pod-
pořen proces střednědobého plánování 
rozvoje v ORP Šlapanice.
Každý občan má možnost se zapojit do ko-
munitního plánování sociálních služeb ve 
správním obvodu ORP Šlapanice a vstoupit 
do některé z pracovních skupin.

Informace o sociálních službách a o jejich 
plánování získáte na:
Městský úřad Šlapanice, odbor sociální, 
pracoviště Opuštěná 9/2, 656 70 Brno
Kontaktní osoba: Mgr. Soňa Střechovská 
telefonní číslo: 533 304 600 
e-mail: strechovska@slapanice.cz 
http://www.slapanice.cz/odboru-socialnim/

Jan Šlancar, manažer projektu
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SPOLEČENSKÁ KRONIKA

Společenská kronika
Minulý měsíc oslavili a v příštích dnech 
oslaví životní jubileum tito občané naší 
obce:

Drahomíra Pokorná                                        90 let

Jan Kovařík                                                     75 let

Anna Hynštová                                                80 let

Rudolf Purkert                                                 70 let

Jiřina Hynštová                                                80 let

Robert Kalábek                                               85 let 

Přejeme jim do dalších let hodně štěstí, 
zdraví, přátelství a příjemných okamžiků  
s blízkými lidmi.

Redakce

Poplatek za zveřejnění 
inzerce v Ochozském 

zpravodaji

A5 (celá strana) 1000 Kč

A6 (polovina strany) 500 Kč

Fyzické a právnické osoby se sídlem 
v Ochozi mají nárok na 50% slevu.

Hodový průvod u hřiště Na Rozměrkách
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FOTOGALERIE ZE SVATOVÁCLAVSKÝCH HODŮ

Hodový průvod Na Pastýřkách

Hodový průvod na ochozské návsi
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FOTOGALERIE ZE HRY O JABLKO

Jana Švábová, Narcisa Čoupková a Zdenka Křížová v rolích andělských manažerek

Leoš Kmeťo jako bezdomovec Lucifer a Jana Janková v roli Evy
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Evidenční číslo přidělené  
Ministerstvem kultury ČR: E 10075

Ochozské stárky a stárci pod májí na dvoře Orlovny


